
	  

Consell	  Regidor	  de	  la	  Taula	  del	  Delta	  i	  de	  la	  Baixa	  Tordera	  

Malgrat	  de	  Mar	  06	  de	  novembre	  2019	  

Participants	  

Aleix	  Feixe	  (Aj.	  Palafolls)	  

Anabel	  Sánchez	  (CREAF)	  

Anna	  Pou	  (Aj.	  Tordera)	  	  

Annelies	  Broekman	  (CREAF)	  

Dolors	  Rosell	  (Aj.	  	  Blanes)	  

Enric	  Zaldo	  Aubanell	  (Aj.	  Malgrat)	  

Ester	  Martínez	  (Aj.	  Malgrat)	  

Laia	  Gómez	  (Aj.	  Malgrat	  de	  Mar)	  

Marina	  Vall-‐llosada	  (Aj.	  Blanes)	  

Nàdia	  Cantero	  Terrón	  (Aj.	  Tordera)	  

Oliver	  Sánchez-‐Camacho	  (Aj.	  Malgrat	  de	  Mar)	  

Oriol	  Bassa	  i	  Vila	  (Aj,	  Palafolls)	  

Santiago	  Poch	  (Aj,	  Malgrat	  de	  Mar)	  

	  

Ordre	  del	  dia	  

Aquesta	  reunió	  té	  per	  objectiu	  parlar	  dels	  treballs	  realitzats	  entre	  setembre	  i	  octubre,	  i	  acordar	  
els	  propers	  passos.	  

Els	  eixos	  del	  debat	  es	  poden	  resumir	  en	  els	  següents:	  

1. Trobada	  Consell	  Regidor	  (4	  de	  setembre	  2019)1	  

2. Reunió	  coordinació	  equips	  de	  comunicació	  dels	  Ajuntaments	  (23	  setembre	  2019)2	  

3. Reunió	  ACA	  processos	  participatius	  (22	  d’octubre	  2019)	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  

1	  http://isacc.creaf.cat/wp-‐content/uploads/2019/09/Acta-‐trobada_consell-‐
regidor_Setembre-‐2019_def.pdf	  
2	  http://isacc.creaf.cat/wp-‐content/uploads/2019/09/Reunio%CC%81-‐
Comunicacio%CC%81_Taula_25setembre2019_compressed.pdf	  



	  

4. Reunió	  Alcaldes	  (23	  d’octubre	  2019)	  3	  

5. Acte	  inaugural	  al	  riu	  Serpis	  (30	  d’octubre	  2019)	  4	  

	   	  

	  Resum	  de	  la	  reunió	  

1. Trobada	  Consell	  Regidor	  del	  4	  de	  setembre	  2019	  
Respecte	   a	   la	   feina	   acordada	   al	   consell	   regidor	   del	   4	   de	   setembre	   2019,	   s’ha	   avançat	   en	   la	  
millora	  de	  la	  coordinació	  entre	  les	  parts	   implicades	  a	   la	  Taula,	  obtenint	  un	  directori	  complert	  
amb	   els	   contactes	   de	   tots	   els	   ajuntaments	   i	   una	   clara	   identificació	   de	   les	   responsabilitats.	  
Tanmateix,	  s’ha	  articulat	  una	  coordinació	  dels	  equips	  de	  comunicació	  dels	  ajuntaments.	  

Arrel	  de	   les	  dificultats	   trobades	  amb	  el	  procés	  de	   formalització	  de	   l’espai,	   s’ha	  desenvolupat	  
una	  reunió	  amb	  els	  alcaldes	  per	  tal	  d’impulsar	  el	  procés	  d’articulació	  jurídica	  i	  econòmica	  de	  la	  
secretaria	  tècnica.	  

Respecte	   a	   la	   realització	   d’una	   activitat	   sobre	   el	   risc	   d’inundacions,	   la	   Taula	   està	   pendent	  
encara	  de	  trobar	  la	  disponibilitat	  dels	  projectes	  RECONECT	  i	  ANYWHERE	  per	  contribuir	  amb	  els	  
resultats	  dels	  projectes.	  

2. Reunió	  coordinació	  equips	  de	  comunicació	  dels	  Ajuntaments	  
Per	   tal	   de	   posar	   a	   disposició	   dels	   equips	   de	   comunicació	   els	   elements	   necessaris	   per	  
desenvolupar	   missatges	   i	   activitats	   comunicatives,	   primerament	   s’ha	   presentat	   tota	   la	  
informació	  disponible	  i	  les	  diferents	  activitats	  previstes	  a	  la	  Taula.	  	  

S’ha	  posat	  de	  relleu	  el	  paper	  que	  poden	  jugar	  els	  equips	  municipals	  de	  comunicació	  per	  posar	  
en	  valor	  que	  la	  comunicació	  també	  és	  part	  de	  la	  participació.	  Es	  buscarà	  activament	  d’enllaçar	  
la	  comunicació	  municipal	  sobre	  temes	  rellevants	  amb	  la	  Taula	  i	  d’incorporar	  les	  notícies	  sobre	  
les	  activitats	  de	  la	  Taula	  als	  canals	  municipals.	  Per	  tal	  de	  facilitar	  la	  feina,	  el	  CREAF	  ha	  preparat	  
un	   calendari	   del	   projecte	   REDAPTA	   que	   recull	   els	   moments	   més	   importants	   a	   nivell	   de	  
comunicació.	   Tanmateix,	   es	   posa	   de	   relleu	   que	   els	   equips	   de	   comunicació	   formen	   part	   del	  
Consell	  Regidor	   i	  per	  això	   tindran	  un	  punt	  a	   l’ordre	  del	  dia	  per	   tal	  d’exposar	  activitats	   fetes,	  
necessitats,	  oportunitats	  i	  propostes.	  

En	  aquesta	  primera	  trobada	  no	  va	  ser	  possible	  aprofitar	  la	  oportunitat,	  però	  des	  de	  l’equip	  de	  
Malgrat	   de	   Mar	   es	   va	   desenvolupar	   una	   proposta	   de	   treball:	   es	   podrien	   recollir	   noticies	  
relacionades	  amb	  episodis	  d’impacte	  del	  canvi	  global,	  com	  ara	   les	   recents	  pluges	  torrencials,	  
així	  com	  noticies	  relacionades	  amb	  les	  activitats	  i	  actuacions	  desenvolupades	  al	  municipi.	  Amb	  
aquest	  recull	  es	  poden	  analitzar	  els	  missatges	  que	  es	  donen	  (per	  exemple	  si	  es	  parla	  de	  canvi	  
climàtic,	  adaptació	  explícitament),	  incorporar	  elements	  claus	  que	  neixen	  als	  debats	  de	  la	  Taula	  
o	  que	  neixen	  al	  mon	  municipal.	  Aquestes	  noticies	  es	  poden	  recollir	  a	  l’arxiu	  del	  projecte.	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  

3	  http://isacc.creaf.cat/wp-‐content/uploads/2019/11/Acta-‐
trobada_alcaldes_23oct2019.pdf	  
4	  https://plataformaserpis.wordpress.com/	  



	  

ACORD:	   s’organitza	   la	  propera	   reunió	  de	   comunicació	  al	  novembre	  on	  vindran	   tècnics	   i	  
equips	  de	  comunicació	  per	  dibuixar	  una	  estratègia	  compartida.	  

3. Reunió	  ACA	  processos	  participatius	  
S’informa	  el	  Consell	  Regidor	  de	  la	  reunió	  amb	  Montse	  Alomà	  i	  Toni	  Munné	  organitzada	  el	  dia	  
22	  octubre.	  	  

El	  dia	  10	  d’Octubre	  2019	  es	  va	  fer	  la	  sessió	  informativa	  que	  inclou	  a	  la	  conca	  de	  la	  Tordera	  on	  
l’Agència	   Catalana	   de	   l’Aigua	   explicava	   el	   procés	   de	   participació	   per	   a	   la	   revisió	   del	   pla	   de	  
gestió.	   L’equip	   del	   CREAF	   hi	   va	   anar	   i	   va	   constatar	   que	   des	   de	   la	   conca	   no	   hi	   havia	   cap	  
intervenció	   o	   paraula.	   Per	   això	   es	   va	   considerar	   important	   plantejar	   com	   podem	   ser	   més	  
visibles	  i	  fer	  escoltar	  la	  veu	  de	  la	  Tordera	  amb	  força	  en	  aquest	  espai.	  	  

A	   la	   reunió	   es	   va	   identificar	   que	   el	   focus	   del	   procés	   de	   participació	   inclou	   tot	   el	   territori	   de	  
conques	  internes	  i	  no	  permet	  entrar	  en	  el	  nivell	  de	  detall	  en	  el	  que	  estem	  amb	  la	  Taula.	  L’ACA	  
n’és	  conscient	  i	  ha	  desenvolupat	  estratègies	  per	  fer-‐hi	  front.	  

Vam	   aconseguir	   que,	   a	   part	   dels	   canals	   de	   participació	   previstos,	   es	   puguin	   dedicar	   uns	  
esforços	  específicament	  al	  Delta	  i	  la	  Baixa	  Tordera:	  

• Una	  sessió	  específica	  sobre	  la	  gestió	  coordinada	  de	  l'aqüífer	  i	  la	  dessaladora	  i	  pous.	  (febrer	  
2020)	  

• Presència	   dels	   tècnics	   necessaris	   per	   al	   co-‐disseny	   de	   les	   mesures	   d’adaptació	   (febrer,	  
Març,	  Abril	  2020)	  

• Una	  “sessió	  autogestionada”	  en	  el	  marc	  del	  procés	  de	  participació	  oficial	  (setembre	  2020)	  

• La	   presència	   aquesta	   tarda	   de	   Montse	   Alomà,	   responsable	   de	   participació,	   per	   tal	  
d’introduir	  les	  oportunitats	  d’incidir	  a	  la	  revisió	  del	  Pla	  de	  Gestió	  de	  l’Aigua	  per	  a	  la	  Conca	  
de	  la	  Tordera.	  

La	   jornada	  específicamente	  orientada	  a	   la	  gestió	  coordinada	  de	   l'aqüífer,	   la	  dessaladora	   i	  els	  
pous	   d’abastament	   voldria	   servir	   per	   permetre	   obrir	   a	   debat	   un	   del	   temes	  més	   difícils	   que	  
afecta	   el	   Delta.	   En	   la	   jornada	   es	   podran	   confrontar	   números	   i	   perspectives	   amb	   l’idea	   de	  
generar	  una	  millor	  entesa	  de	  la	  problemàtica	  i	  de	  les	  opcions	  de	  gestió	  per	  fer	  hi	  front.	  

La	  presència	  dels	  tècnics	  durant	  la	  fase	  de	  co-‐disseny	  de	  mesures	  estratègiques	  està	  orientada	  
a	  millorar	  la	  qualitat	  i	  la	  formulació	  de	  les	  propostes	  promogudes	  per	  a	  la	  Taula.	  

Les	  sessions	  organitzades	  al	  desembre	  estan	  orientades	  a	  recollir	  aportacions	  al	  diagnòstic	  de	  
l’ACA	   (documents	   IMPRESS	   I	   EPTI).	   Al	   gener	   haurà	   una	   sessió	   plenària	   on	   s’indiquen	   les	  
aportacions	  rebudes.	  A	   l’any	  2021	  hi	  haurà	   la	  possibilitat	  de	   formular	  propostes,	  per	  això	   les	  
mesures	  que	  es	  produeixen	  des	  de	  la	  Taula	  es	  podran	  debatre	  en	  una	  sessió	  autogestionada,	  
de	  manera	  que	  es	  podrà	  tenir	  una	  resposta	  motivada	  des	  dels	  gestors	  sobre	  la	  seva	  viabilitat	  
econòmica,	  ambiental	  i	  tècnica.	  

La	  taula	  podrà	  avaluar	  aquesta	  estratègia	  i	  comentar	  les	  propostes	  directament	  amb	  la	  Montse	  
Alomà	  durant	  la	  sessió	  de	  la	  tarda.	  

	  



	  

ACORDS:	  contactar	  més	  directament	  a	  les	  persones	  del	  mon	  agrari	  i	  associatiu,	  empreses	  
de	  subministrament	  i	  ciutadania	  que	  no	  han	  participat	  a	  les	  últimes	  reunions.	  Els	  Ajuntaments	  
donaran	  suport	  a	  la	  secretaria	  en	  aquesta	  tasca.	  	  
La	   propera	   reunió	   del	   Consell	   serà	   el	   dia	   15	   de	   gener,	   i	   es	   podria	   dedicar	   una	   estona	   per	  
avaluar	   la	   participació	   desenvolupada	   i	   preparar	   les	   sessions	   següents.	   Petició	   als	   tècnics	   i	  
regidors	  a	  participar	  a	  les	  sessions	  de	  l’ACA.	  

4.	  Reunió	  d’alcaldes:	  
el	  dia	  23	  d’Octubre	  es	  van	   reunir	  els	  alcaldes	  dels	  municipis	  de	  Tordera,	  Malgrat	   i	  Blanes;	  el	  
Alcalde	   de	   Palafolls	   tenia	   que	   atendre	   els	   impactes	   de	   les	   pluges	   torrencials	   i	   no	   va	   poder	  
assistir.	  

Laia	  Gomez	  de	   l’Ajuntament	  de	  Malgrat	  de	  Mar,	   va	  presentar	  una	  breu	  història	  de	   la	   Taula,	  
destacant	  els	  agents	  implicats	  i	  les	  responsabilitats	  en	  cada	  moment.	  

Els	   Alcaldes	   van	   posar	   de	   relleu	   la	   importància	   de	   la	   Taula	   i	   la	   seva	   utilitat	   per	   establir	  
dinàmiques	   transformadores	   al	   territori,	   millorar	   la	   qualitat	   de	   les	   actuacions	   de	   gestió	   i	  
amplificar	  la	  veu	  del	  Delta	  de	  la	  Tordera	  en	  espais	  supra-‐municipals,	  com	  ara	  els	  processos	  de	  
participació	  de	  l’Agència	  Catalana	  de	  l’Aigua.	  

Es	   van	   recollir	   els	   comentaris	   respecte	   a	   l'esborrany	   del	   conveni	   amb	   la	   Generalitat	   i	   les	  
Diputacions	  i	  es	  van	  remarcar	  les	  dificultats	  i	  contingències	  per	  part	  dels	  consistoris	  de	  lliurar	  
recursos	  per	  al	   finançament	  de	   la	  secretaria	   tècnica.	  Per	  això	  s’hauria	  de	  poder	  consolidar	   la	  
Taula	  com	  a	  un	  ens	  jurídic.	  	  

Laia	  Gomez	  de	  l’Ajuntament	  de	  Malgrat	  de	  Mar	  va	  indicar	  que	  arrel	  de	  la	  reunió	  ja	  es	  va	  parlar	  
amb	  la	  Diputació	  de	  Barcelona.	  Es	  considera	  que	  l’equip	  d’assessoria	  jurídica	  podria	  trobar-‐se	  
amb	  els	  equips	  tècnics	  dels	  Ajuntaments	  per	  tal	  d’avaluar	  la	  millor	  formulació	  jurídica	  per	  a	  la	  
Taula.	  Tanmateix,	  s’hauria	  d’elaborar	  una	  carta	  formal	  per	  tal	  de	  demanar	  una	  reunió	  amb	  el	  
diputat	  d’Acció	  Climàtica	  per	  tal	  que	  puguin	  dibuixar-‐se	   línies	  d’ajut	  conforme	  les	  necessitats	  
d’espais	  de	  governança	  com	  ara	  la	  Taula.	  La	  mateixa	  Diputació	  de	  Barcelona	  no	  va	  trobar	  cap	  
obstacle	   per	   incloure	   i	   coordinar-‐se	   amb	   la	   Diputació	   de	   Girona.	   Aquesta	   reunió	   hauria	   de	  
poder	  comptar	  amb	  la	  presència	  de	  forces	  polítiques	  i	  tècniques	  conjuntament.	  

A	   més	   a	   més,	   la	   comissió	   d’adaptació	   al	   canvi	   climàtic	   de	   la	   Xarxa	   de	   Municipis	   per	   a	   la	  
Sostenibilitat	  va	  invitar	  la	  Taula	  per	  a	  exposar	  l’experiència	  a	  nivell	  municipal	  i	  compartir	  com	  
es	  va	  consolidar	  l’espai	  de	  governança	  per	  a	  que	  pugui	  ser	  referència	  per	  a	  altres	  ajuntaments.	  	  

ACORDS:	  

• Reunió	  amb	   l’assessoria	   jurídica:	  Anna,	   Laia,	  Alexis	   i	  Dolors.	  Aniran	  els	   tècnics	  dels	  4	  
ajuntaments	  i	  si	  pot	  ser,	  acompanyades	  per	  els	  assessors	  jurídics.	  Aquesta	  trobada	  ha	  
de	  fer-‐se	  prèviament	  a	  la	  que	  es	  preveu	  amb	  el	  Diputat.	  	  

• L’equip	  de	  l’Ajuntament	  de	  Tordera	  s’encarrega	  de	  redactar	  la	  carta	  formal	  amb	  la	  que	  
s’ha	  de	  demanar	   cita	  amb	  el	  diputat.	  Quan	  es	  proposi	  data,	  els	  equips	  valoraran	  qui	  
pot	  assistir-‐hi,	  però	  seria	  òptim	  que	  hi	  fossin	  els	  4	  ajuntaments.	  	  

• Es	  convoca	  una	  reunió	  dels	  equips	  de	  comunicació	  al	  novembre,	  i	  aquell	  dia	  s’intentarà	  
que	  hi	  siguin	  també	  els	  tècnics	  per	  tal	  de	  preparar	  la	  ponència	  conjuntament.	  



	  

5.	  	  REDAPTA	  	  
Es	   comunica	   que	   el	   CREAF	   ha	   obtingut	   un	   nou	   projecte	   finançat	   per	   la	   Fundación	  
Biodiversidad,	   el	   REDAPTA,	   que	   entre	   setembre	   2019	   i	   juny	   2020	   permetrà	   treballar	   amb	   la	  
Taula	   per	   a)	   co-‐dissenyar	   mesures	   de	   gestió,	   b)	   fer	   un	   seguiment	   participatiu	   d’accions	   de	  
restauració	  i	  c)	  crear	  una	  xarxa	  de	  Taules	  semblant	  a	  la	  de	  la	  Tordera,	  per	  a	  afavorir	  l’intercanvi	  
d’experiències.	  El	  projecte	  es	  desenvoluparà	  en	  paral·∙lel	  amb	  la	  Taula	  pel	  riu	  Serpis	  a	  València.	  

El	  dia	  30	  d’Octubre	  2019	  el	  CREAF	  va	  participar	  en	  la	  jornada	  inaugural	  del	  projecte	  a	  Gandia,	  
on	   també	  hi	   va	   haver	   representació	   de	   la	   Confederación	  Hidrogràfica	   del	   Jucar	   per	   explorar	  
com	  la	  Plataforma	  i	  els	  resultats	  del	  REDAPTA	  es	  poden	  incorporar	  en	  la	  planificació.	  

Propera	  reunió	  el	  15	  de	  gener	  a	  les	  11:30	  

	  


